
 باید وابستگی به درهم امارات را کم کنیم
 مجید شاکری، اقتصاددان: حذف وابستگی ارزی ایران به درهم امارات و وابستگی در حوزه واردات کالاهای اساسی

 به کانال های تحت سیطره آمریکا، باید در اولویت اقتصادی دولت جدید قرار گیرد

با توجــه به اینکــه قرار 
اســت چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری هشتم تیر ماه برگزار 
شود، به نظر شما دولت جدید باید چه 
اولویت هایی را در حــوزه اقتصاد در 

دستور کار خود قرار دهد؟
اقتصاد ایران در شــرایط فعلی با 2ضعف 
بزرگ مواجه اســت؛ نخســتین ضعف 
اقتصاد ایــران وابســتگی ارزی به درهم 
امــارات در مبادلات خارجی اســت که 
طبق برآورد های مــن بیش از 85درصد 
مبادلات تجاری ایران به صورت مستقیم 
و غیرمستقیم از طریق درهم امارات انجام 
می شــود؛ به این معنا که یا درهم به طور 
مستقیم در مبادلات نقش دارد یا به عنوان 
یک واســط نقش بازی می کنــد. نقطه 
ضعف دوم اقتصاد ایران وابســتگی ایران 
به اوفک)دفتر کنترل دارایی های خارجی 
آمریکا( در تامین کالاهای اساسی است. 
به بیان دیگر، بخش عمده کالاهای اساسی 
ایران از مســیرها یــا کانال هایی تامین 
می شــوند که تحت کنترل اوفک است و 
این موضوع ابزار مهمی برای افزایش فشار 
به ایران ازسوی آمریکاست. آمریکایی ها 
برای وارد کردن فشــار به اقتصاد ایران از 
ابزارهای محدود، اما بسیار مؤثر استفاده 
کرده اند. در چنین شرایطی مسئله اصلی 
برای دولت جدید که بــه زودی انتخاب 
می شود، کاهش وابستگی ایران به آمریکا 

در این دو بعد است.
حل این دو چالش چه فواید و 

آثاری برای اقتصاد ایران دارد؟
اگر بتوانیــم این دو چالــش را مدیریت 
کنیم، می توانیم فضای تنش در سیاست 
خارجی را نیز کنترل کنیم به این دلیل که 
ابزار های امنیتی آمریکا برای فشــار وارد 
کردن به ایران بسیار محدود خواهند شد.

ضمن اینکه حل این دو چالش، راهگشای 
سیاســت های اقتصادی در داخل کشور 
نیز هســت؛ به طور مثال بــا حل این دو 

چالش مســیر تغییر سیاست های پولی 
هموار می شود؛ یعنی اینکه سیاستگذار 
می تواند از سیاست های خالص انقباضی 
که برای مهار تورم درنظر گرفته شــده 
اســت، عبور کند. درواقع حــل این دو 
چالش دست سیاستگذار را برای اجرای 
یک سیاست انبســاطی کنترل شده باز 
می کند؛ به ایــن معنا که سیاســتگذار 
قادر خواهد بود شــرایطی را ایجاد کند 
که نرخ های بهره را که در شــرایط فعلی 
با رشــد زیادی مواجه شده، کنترل کند 

بدون آنکه نگران افزایش سفته بازی در 
بازار دارایی ها باشد. ضمن اینکه حل این 
دو چالش زمینــه ای را ایجاد می کند که 
اقتصاد کشور به سمت اجرای یک برنامه 
توسعه صنعتی خوشــه ای گام بردارد؛ 

یعنی برنامه توســعه صنعتی ای تدوین 
شود که صرفا روی چند صنعت مشخص 
و کاربردی تمرکــز دارد، اما اجرای همه 
این برنامه ها نیازمند حل 2چالش اصلی 
اســت که در ابتدا گفتم. اساســا کابینه 
دولت باید براســاس حل کردن این دو 
چالــش اصلی چیده شــود؛ چراکه حل 
این دو چالش، یعنی وابستگی در حوزه 
کالاهای اساســی و وابســتگی ارزی به 
درهم امارات در حوزه امنیت ملی تعریف 
می شود که نیازمند همراهی همه اعضای 

کابینه است.
آیا بدنه دولت سیزدهم به 

این موضوع اشراف داشت؟
بخشــی از دولت بر این موضوع اشــراف 
داشت و خیلی هم تلاش کرد که اهمیت 

این موضوع را به کل دولت تسری دهد، اما  
خیلی موفق نشد.

چرا موفق نشد؟
پذیرفتن اینکه دولت باید یک ایده مرکزی 
داشته باشد از همین جا شروع می شود؛ 
یعنی مثلا ما می دانیــم که موضوع تنوع 
مبادی وارداتی کالاهای اساسی موضوع 
مهمی است، اما چون به جای آنکه به این 
موضوع از زاویه راهبردی نــگاه کنیم از 
زاویه بازرگانی نگاه می کنیم، نمی توانیم 
موفق شــویم و نهایتا تلاش می کنیم که 
صرفا یک کشور را جایگزین کشور دیگری 
کنیم که راهگشا نیســت؛ مثلا اولویت را 
برای واردات به هند می دهیم؛ درحالی که 
هند هم به نوبه خودش در کانال اوفک قرار 
می گیرد. البته نامه نگاری هایی انجام شده 
و شاید اگر ســانحه بالگرد رئیس جمهور 
اتفاق نیفتاده بود، اقداماتی در این زمینه 

انجام می شد.
شــما با ایجاد یــک مرکز 
فرماندهی واحد در قالب یک نهاد در 

حوزه اقتصاد موافق هستید؟
با توجه به اینکه ایــران در وضعیت فعلی 
با محدودیت های مهمی مواجه اســت، 
تولد یک نهاد جدید با دســتور کار جدید 
زمان بــر خواهد بود. من تصــور می کنم 
بدون ایجاد یک نهــاد جدید هم می توان 

کار را اجرا کرد.
اگر وکالت سیاســی به نهادی داده شود 
این موضوع می تواند مؤثر باشــد. درواقع 
بهتر اســت این مرکز فرماندهی در یکی 
از نهاد های فعلی مســتقر باشد؛ مشروط 
بر اینکه مبتنی بر یک ایده باشــد. اینکه 
شما یک ایده داشته باشــید و طبق این 
ایده یک تیم منسجم را سازماندهی کنید 
مقدم بر داشتن یک نهاد به عنوان فرمانده 

اقتصادی است.
ایده یک فرمانــده واحد 
اقتصادی از این جهت مطرح می شود 
که می تواند ایده ها را به شکل مؤثرتر و 
با سرعت زیاد تری اجرا و از تعدد نظارت 

در نهاد های مختلف جلوگیری کند؟
در شــرایط فعلی تمرکز بر تغییر نهاد ها 
مفید نیست، اما اگر در داخل دولت یک 
فرمانده صاحب ایده حضور داشته باشد، 
مفید خواهد بود؛ چرا که می تواند بدون 
تغییر نهادها، افراد مرتبط با ایده اصلی را 
تعیین کند. درواقع می توان در ابتدا یک 
تیم منسجم تشــکیل داد و پس از ایجاد 
هماهنگی در بین اعضای این تیم به این 
هماهنگی شکل نهادی داد.  هر مسیری 
غیراز این به بن بست خواهد رسید؛ به طور 
مثال همه درباره ایجاد شورای ثابت مالی 
که درباره نرخ بهــره تصمیم گیری کند 
اتفاق نظر دارند و آن را ضروری می دانند، 
اما چرا چنین نهادی ایجاد نمی شود؟  به 

این دلیل که بر سر اینکه چه کسی ریاست 
این نهاد را برعهده داشته باشد، اتفاق نظر 

وجود ندارد.
 بســیاری از اقتصاددان ها 
اعتقــاد دارند راه حــل چالش های 
اقتصادی ایران افزایش روابط تجاری با 
سایر کشور های دنیاست. شما به چنین 

ایده ای باور دارید؟
ما باید درک کنیــم که روابط اقتصادی با 
سایر کشور ها یک مســئله امنیتی است. 
آنچه منجر به ســرمایه گذاری گسترده 
ژاپنی ها و اروپایی ها در دهه 70 در ایران 
شد، یک مسئله امنیتی بود که نتایج آن 
رشد  صنعتی قابل توجه در دهه 70 بود. به 
بیان بهتر، عامل اصلی این سرمایه گذاری، 
بالا بودن نرخ بازده دارایی ها و نرخ بازده 
ســرمایه گذاری نبود، بلکــه عامل اصلی 
یک تفاهم امنیتی بــود. اگر این موضوع 
را درک کنیــم متوجه می شــویم که در 
ابتدا باید بتوانیــم معنای امنیتی ایران را 
بازتعریف کنیم و براساس آن معاملاتی را 
سامان بدهیم که یک طرفش انگاره های 
امنیتی مابین قدرت هــای بزرگ و یک 
طرف دیگرش امتیاز های اقتصادی برای 

ایران است.
برخــی معتقدنــد ایــن 
به معنای واگــذاری امتیاز های فراوان 
به قدرت های بزرگ اســت. با این نظر 

موافقید؟
این اصلا به معنــای واگــذاری امتیاز به 
قدرت های بزرگ نیســت، بلکه به معنای 
خلق همکاری های امنیتی به ازای خلق 
همکاری هــای اقتصــادی اســت. دقت 
کنید، اســتراتژی چینی ها بــرای اینکه 
میزان سرمایه گذاری هایشــان در شمال 
خلیج فارس به اندازه جنوب خلیج فارس 
باشد، یک مســئله امنیتی است یا تلاش 
آمریکایی هــا برای آنکه ســطح تنش ها 
در خاورمیانه تا حــدودی کاهش یابد و 
سیاســت نه جنگ، نه صلح اجرا شــود، 
یک مسئله امنیتی اســت. همچنین نیاز 
روس ها برای دسترســی بــه جنوب از 
مســیری غیر از تنگه بســفر یک مسئله 
امنیتی است و اینها همه معانی اقتصادی 
دارند. باید توجه کنیــم دوره ای که علوم 
از یکدیگر جدا بودند، گذشــته است و در 
حال حاضر باید معانــی را در یک قالب، 
با اســتفاده از علوم مختلف تعریف کرد؛ 
چراکه همه علوم به هم متصل هســتند.  
نقطه شروع تجارت و همکاری اقتصادی 
با سایر کشــور ها از تعیین تکلیف مسائل 
امنیتی و سیاســی ایران بــا قدرت های 
بزرگ به خصوص چین، روسیه و آمریکا 
آغاز می شود و بعد نوبت به این می رسد که 
قرار است چه نوع روابطی با سایر کشور ها 

داشته باشیم.

نکته

 راهبرد مسکن 
در دولت جدید

سرنوشت نهضت ملی مسکن در دولت چهاردهم 
چه خواهد شد؟ این پرسشی است که با توجه به 
تجربه انتقال مســکن مهر از دولت دهم به دولت 
یازدهم، ذهن بسیاری از جامعه 4میلیون نفری 
ذینفعان نهضت ملی مسکن را درگیر کرده است. تا 
زمانی که دولت جدید و سیاست های آن مشخص 
نشــود، نمی توان پاســخ دقیقی به این پرسش 
داد؛ اما براساس خاســتگاه متفاوت این دو طرح، 
می توان به خط وربط حدودی راهبرد دولت جدید 
در نهضت ملی پی  برد. طرح مسکن مهر مبتنی بر 
اجاره بلندمدت زمین جهت احداث مســکن بود 
که در طرح جامع مسکن با ابعادی بسیار خردتر 
پیشنهاد شده بود و دولت نهم با افزایش مقیاس 
این پیشنهاد، در قانون بودجه سال۱۳8۶، کلنگ 
اجرای طرح مســکن مهر را بر زمین زد. از سوی 
دیگر، اساس طرح مسکن مهر به گونه ای بر قیمت 
قطعی بنا شــده بود که عملا اجرای آن با قیمت 
روز ناممکن شد؛ در نتیجه بخش زیادی از منابع 
مسکنی دولت به سمت تکمیل مسکن مهر گسیل 
شد و اجرای سایر طرح های مسکنی نظیر مسکن 
اجتماعی را بــه کما برد. ایــرادات بنیادی طرح 
مسکن مهر تاکنون 5دولت را درگیر کرده و دولت 
چهاردهم نیز گریزی از تکمیل مابقی تعهدات این 
طرح نخواهد داشت؛ اما در نهضت ملی مسکن، با 
نکات مثبتش،  2قاعده کلی وجود دارد که حتی 
با تغییر دولت، راهبرد آن قابل  تغییر نخواهد بود. 
نکته اول اینکه نهضت ملی بر مبنای قانون جهش 
تولید مسکن مصوب شهریور۱400 اجرا شده و از 
این منظر حتی اگر دولت جدید نام نهضت را تغییر 
دهد، اجازه تغییر ماهیت اصــل طرح را نخواهد 
داشت. طبق ماده یک قانون جهش تولید مسکن، 
»دولت موظف است...به نحوی برنامه ریزی و اقدام 
کند تا در 4سال نخست اجرای این قانون، سالانه 
به طور متوسط حداقل یک میلیون واحد مسکونی 
در کشــور برای متقاضیان واجد شرایط...عرضه 
شود.« نکته دوم اینکه بخش عمده قراردادهای 
نهضت ملی مسکن با تکیه  بر زمین رایگان دولتی، 
تسهیلات تکلیفی، یارانه سود و البته هزینه واقعی 
ساخت، منعقد شده و از این منظر، بن بستی برای 
تداوم پرقدرت پروژه های نهضت ملی مسکن در 
دولت چهاردهم وجود ندارد. همچنین در قانون 
جهش تولیــد، تکلیف همه ابعــاد تأمین مالی و 
مدیریت نهضت ملی مسکن اعم از تکلیف بانک ها 
در پرداخت تسهیلات، منابع اختصاصی مسکن 
از محل مالیات، عوارض و... مشــخص شــده و 
فقط مدیریت این منابع بــه دولت جدید منتقل 

خواهد شد.

ایران در تولید گندم به  
خودکفایی رسید

محمدعلــی نیکبخت، وزیر جهادکشــاورزی 
می گوید: »خودکفایی گندم در ســال زراعی 
جاری دســت یافتنی اســت و دولت سیزدهم 
بــا رســیدن بــه رکــورد خریــد تضمینی 
7میلیون و 500هزار تن گندم از کشــاورزان 
در ســال ابتدایــی کار دولــت، افزایش بیش 
از70درصدی خریــد تضمینی را نســبت به 
دولت قبل در کارنامه خود ثبت کرده اســت.« 
به گزارش همشــهری، وزیر جهادکشــاورزی 
 تأکیــد کــرده اســت: »در ســال زراعــی

 ۱402-۱40۱ حجم خرید تضمینی گندم از 
7 میلیون و500هزار تنُ به نزدیک۱0میلیون و 
500هزار تن رسیده و کشور در تولید گندم به 
 خودکفایی رسیده اســت؛ ضمن اینکه در سال 
زراعی ۱40۳-۱402 تولید به پایداری می رسد 
و طبق پیش بینی ها، نیازی بــه واردات گندم 
نخواهیم داشــت.« همزمان با اعلام این خبر، 
داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
از پرداخت پول گندمکاران از اوایل هفته آینده 
خبر داده و اعلام کرده اســت:» پیش بینی ما 
این بود که امســال هم حدود ۱0.5میلیون تن 
گندم خریداری کنیم و قیمت خرید تضمینی 
گندم امســال ۱7هزار و 500تومان به ازای هر 
کیلوگرم تعیین شده است؛ بنابراین برآورد ما 
این اســت که چیزی حدود ۱۹0هزار میلیارد 
تومان باید صرف خرید گندم شود.« او یادآوری 
کرده اســت:»خرید تضمینی فقط برای گندم 
اســت و بقیه محصولات کشاورزی تنها قیمت 
تضمینی دارند؛ یعنی وزارت جهادکشــاورزی 
در مورد برخی از اقلام مهــم، قیمت تضمینی 
اعلام می کند.« رئیس سازمان برنامه و بودجه 
یادآوری کرده است:»ما در سال های قبل حدود 
۳ تا 4میلیارد دلار صرف واردات گندم می کردیم 
و الان تقریبا به کمتر از یک میلیارد دلار رسیده 
که آن هم فقط برای ذخایــر راهبردی واردات 
اســت.« به گزارش همشــهری، بی نیاز شدن 
کشــور از واردات گندم به معنای صفرشدن آن 
نیســت؛ چرا که برای ذخایر استراتژیک، همه 
ساله دولت ها گندم وارد و آن را ذخیره می کنند. 
با این حال، رسیدن به خودکفایی یک دستاورد 
به شمار می رود که باعث تخلیه شوک ناشی از 
افزایش قیمت گندم در بازارهای جهانی به ایران 
خواهد شــد. با این حال حفظ این خودکفایی 
درخصوص گنــدم با توجه بــه وضعیت منابع 
آبی کشــور در ســال های آینده تعیین کننده 
است و باید منتظر ماند و دید آیا سیاست خرید 
تضمینی گندم و خودکفایی همچنان در اولویت 

دولت آینده قرار دارد یا نه؟ 

دوران جنگ سرد 
گذشته است

باید بپذیریم که دنیای قبل 
از جنگ سرد و دنیای قبل 
از سال 2008 به اتمام رسیده 
است. در گذشته راه توسعه، 
همکاری با قدرت های بزرگ 
بود، اما مدل گذشته که باید 
حتما با آمریکا رابطه داشته 
باشیم تا بتوانیم کار کنیم 
یا در جبهه مقابل آمریکا 
باشــیم که بتوانیم علیه 
آمریکا کار کنیم به پایان 

رسیده است.  

نباید منزوی باشیم
اینکه واردات ما از ســال 
1389تا ســال 1399 به 
قیمت های ثابت یک پنجم 
شــده، انتخاب ما نبوده و 
حاصل فشار شدید به تراز 
پرداخت ها بوده است. پس 
نمی توان گفت ما در گذشته 
انزواگرا بودیم و حالا باید 
تصمیــم بگیریم که دیگر 
انزواگرا نباشیم. ما به دلایلی 
در کنج عزلت گیر افتاده ایم 
که باید تحت هر شرایطی از 

این وضعیت خارج شویم.

حالا وقت ایران است
نقش کشــورهایی مانند 
ایــران کــه آورده های 
امنیتی مستقلی برای خود 
دارند و توانســته اند یک 
زیرساخت امنیتی مستقل 
از قدرت های بزرگ برای 
خود ایجاد کنند، بیشتر از 
سایر کشور هاست و باید از 
این فرصت به خوبی استفاده 
کرد. درواقع حالا وقت ایران 
است که با درک متفاوتی از 
نسبت میان امنیت و توسعه 
در جای گیری زنجیره های 
تامین هریک از بلوک های 

قدرت ایفای نقش کند.

کشاورزی

روابط اقتصادی با سایر کشــور ها یک مسئله امنیتی است. آنچه منجر به 
سرمایه گذاری گسترده ژاپنی ها و اروپایی ها در دهه 70 در ایران شد، یک 

مسئله امنیتی بود که نتایج آن رشد  صنعتی قابل توجه در دهه 70 بود
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چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جهموری ایران هشتم تیر ماه برگزار خواهد 
شد. این انتخابات از جنبه های مختلفی اهمیت دارد، اما شاید بتوان گفت موضوعات 
اقتصادی مهم ترین بخش از فرآیند برگزاری انتخابات است و بسیاری از مردم به 
برنامه های اقتصادی رئیس جمهور توجه ویژه ای خواهند کرد. اقتصاد ایران در طول سال های گذشته روز های پرفرازو نشیبی 
را پشت سر گذاشته و از سال 1397به بعد برخی از نماگر های اقتصادی ازجمله تولید و... دستخوش تغییرات جدی شده اند. 
اکنون پرسش بسیاری از مردم این است که برنامه های دولت جدید برای کاهش تورم، رشد تولید، افزایش اشتغال و توسعه 
همه جانبه کشور چیست؟آیا راهکاری برای بهبود سطح معشیت مردم وجود دارد و در یک پرسش شفاف تر دولت جدید 
باید چه اقداماتی را انجام دهد که سطح معیشت مردم افزایش یابد؟ مجید شاکری، پژوهشگر مالی و کارشناس اقتصادی 
در گفت وگو با همشهری به این پرسش ها پاسخ می دهد. به زعم او، وابستگی در حوزه کالاهای اساسی و وابستگی ارزی به 
درهم امارات 2موضوع بسیار مهم هستند که اگر دولت جدید بتواند آنها را حل کند، بسیاری از مشکلات اقتصادی کشور 
رفع خواهند شد. با این حال او بر این باور است که این موضوع ها صرف نظر از آثار اقتصادی ای که دارند در حوزه امنیت ملی 
هم تعریف می شوند و در این زمینه همه اعضای کابینه جدید باید برای غلبه بر این دو چالش بزرگ اقتصاد ایران گام بردارند.

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

وابستگی 
ارزی به درهم 

امارات در 
حوزه امنیت 
ملی تعریف 

می شود

مسکن


